

美國府際關係和府際管理的探討

陳金貴

THE STUDY OF AMERICAN INTERGOVERNMENTAL RELATIONS AND INTERGOVERNMENTAL MANAGEMENT

Chin-Kuei Chen

摘 要

府際關係 (Intergovernmental relations) 是企圖去指出一個發生在美國聯邦系統的所有形態和層級的政府單位之間的行動或互動的重要體。它的發展可分為六個階段：(1)衝突的階段，(2)合作的階段，(3)集中的階段，(4)創造的階段，(5)競爭的階段，(6)計算的階段。府際管理 (Intergovernmental management) 可說是府際關係的組成要素，它強調府際關係目標的實現，透過下列的管理途徑來進行：(1)由上而下的管理，(2)規範管理，(3)能力管理，(4)方案管理，(5)政策管理，(6)協商的使用，(7)問題解決，(8)合作管理，(9)系統的改變。

ABSTRACT

Intergovernmental relations is a term intended to designate an important body of activities or interactions occurring between governmental units of all types and levels within the United States federal system. The evolution of Intergovernmental relations can be divided into six phases: (1) conflict phase, (2) cooperative phase, (3) concentrated phase, (4) creative phase, (5) Competitive phase, and (6) calculative phase. Intergovernmental management, which is the component of intergovernment relations, emphasizes the goal-achievement processes that are inherent in intergovernmental relations. The managerial approaches of intergovernmental management are the following: (1) top dow management, (2) management through regulation, (3) capacity development, (4) program management, (5) policy management, (6) the use of bargaining, (7) problem-solving, (8) cooperative management, and (9) system changes.